

# VOLKSTUMSKARTE DER SLOWAKEI

Unter Mitarbeit

von E. Brunner, G. Ebel, M. Graf, G. Krallert und F. Volkmann

bearbeitet von

**Wilfried Krallert**

auf Grund der Nationalitätsangabe der Zählung der Tschechoslowakei von 1930.

9 Blätter im Maßstab

1:200.000

Jedes Blatt entspricht einem Blatt der Generalkarte von Mitteleuropa 1:200.000. Die Grundlage für die Gemeindegrenzen bildeten die tschechische Spezialkarte 1:75.000 sowie die Aufnahmeblätter 1:25.000, ferner wurde die Karte „Überblick über die Verwaltungseinteilung der Slowakei und Karpatorußlands“ 1:360.000 (Podrobný přehled politického rozdělení země Slovenské a Podkarpatoruské), hrsg. v. tschechischen Militärgeographischen Institut, 6. Ausgabe, 1936, mit herangezogen. Zugrunde gelegt ist die Verwaltungseinteilung zur Zeit der Zählung 1930. Wenn die damaligen amtlichen tschechoslowakischen Ortsnamen von den Namen der Generalkarte abweichen, sind sie beige setzt. Ebenso sind die deutschen Namen in Klammern beige gegeben. Farben- und Zeichenerklärung findet sich am unteren Rand aller Blätter. Die absoluten Bevölkerungszahlen sind immer auf 50er-Werte ab- oder aufgerundet. 25—75 wird als 50, 76—124 als 100 dargestellt usw. Splittergruppen unter 25 werden nur ausgewiesen, wenn an einem Ort weniger als 25 Bewohner insgesamt leben. Die Volkstumseintragungen erfolgten nach dem „Statistischen Gemeindelexikon der Tschechoslowakischen Republik, III Slowakei“ (Statistický lexikon obcí v republice Československé, III Krajina Slovenská), hrsg. v. Innenministerium und dem Statistischen Staatsamt auf Grund der Ergebnisse der Zählung vom 1. Dezember 1930, Prag 1936. Die Trennung der Slowaken und Tschechen in Preßburg wurde den „Mitteilungen des Statistischen Staatsamtes der Čechoslowakischen Republik“, Jg. 14, Nr. 170, Prag 1933, entnommen. Dargestellt ist das Gebiet des Slowakischen Staates nach dem Wiener Schiedsspruch von 1939.

Zeichenerklärung der Grenzen:

- ◊— Staatsgrenzen
- Bezirksgrenzen
- Gemeindegrenzen
- ..... Stadtgebietsgrenzen

---

W. Krallert, Volkstumskarte der Slowakei Blatt 1  
(bearbeitet nach der amtlichen tschechoslowakischen Zählung von 1930 über die Volkszugehörigkeit)

---

## ETHNIC MAP OF SLOVAKIA

Edited by Wilfried Krallert  
in collaboration with E. Brunner, G. Ebel, M. Graf, G. Krallert, and F. Volkmann,  
based on the official Czechoslovakian census of 1930 with respect to ethnic affiliation.

9 sheets, Scale: 1 : 200,000

Each sheet corresponds to the appropriate sheet of the General Map of Central Europe, 1:200,000 scale.

The municipal boundary limits were based on the Czech Administrative Map, 1 : 75,000 and the Special Recording Sheets, 1 : 25,000, with the consultation of the *General Administrative Map of Slovakia and Subcarpathian Russö*, 1 : 360,000 (*Podrobný prehľad politickej rozdelení zeme Slovenske a Podkarpatoruske*) edited by the Czech Military Geographic Institute, 6<sup>th</sup> edition, 1936.

The administrative boundaries shown on the maps correspond to those in the time of the 1930 census.

In cases the former official Czech names differ from those of the General Map, they are also noted.

Similarly, the German place-names are attached in brackets.

The legends of colors and symbols are found at the bottom of each sheet.

The absolute population figures are rounded up or down to the closest 50.

Figures between 25-75 are given as 50, the ones between 76-124 as 100, etc.

Fraction groups with less than 25 are ignored, and are indicated only if the total number of residents in a settlement is less than 25.

The ethnic registration follows *The Statistical Settlement Lexicon of the Czech Republic, III Slovakia* (*Statistický lexikon obcí v republice Československé, II Krajina Slovenska*), Prague edition 1936, published by the Ministry of Interior Affairs and The Statistical Institute, that is based on the census of December 1, 1930.

Distinction between the Czech and Slovak ethnic groups in Pressburg (Bratislava) are based on the *Bulletin of the Statistical Institute of the Czechoslovak Republic*, year 14, No. 170, Prague 1933.

The mapped boundary of the Slovakian States reflects the status after the First Vienna Award in 1939.

### Legend of Boundaries:

Country Border  
District boundaries  
Municipality boundaries  
City limits

---

W. Krallert, Ethnic Map of Slovakia, Sheet 1.

(Edition is based on the official Czechoslovakian census of 1930 with respect to ethnic affiliation.)

---